

International symposium, Institut des Mondes Africains, Paris

24-25th of March, 2025

### **Working with masculinities**

Since the 1990s, there has been a renewed academic interest in the making of masculinities. Influential concepts such as 'hegemonic masculinity' (Connell, 1993) have emphasized the processes of domination at work in presenting 'the individual' as gender-neutral, thereby invisibilising masculinities as objects or fields of study. In addition to the complexification of categories of the masculine, research has discussed this key notion in the light of processes linked to colonization (White, 1990), racial and sexual hierarchies (Viveros Vigoya, 2018), but also the possibility of grasping 'plural' hierarchies internal to the men class (Doquet, Broqua, 2013; Mbah, 2019). We thus draw on existing scholarship on the critical study of masculinities, which calls for the reinvestment of work as an analytical category to approach contemporary masculinities in a globalized capitalist context (Rivoal, Bretin, Vuattoux, 2018).

This debate is tied with issues regarding the specificity of masculinities in postcolonial contexts. For instance, the role of colonization in transforming social gender structures has been debated, with some analyses emphasizing the effects of the colonial moment on gender relations within the household (Lindsay, 2003), while others prefer to situate these relations in the long term by highlighting local dynamics (Mbah, 2019). It is also worth discussing the relevance, as well as the potential difficulties, especially methodological and epistemological, of materialist approaches to masculinities (Miescher and Lindsay 2003).

Open to researchers with sound field experience, this symposium aims to reassess the place of masculinities in contemporary economies, whether through a reflection on work, on men's participation in household-making, or on the lifestyles associated with specific conceptions of masculinity (Jordan Smith, 2017). This perspective enables us to study men from both subaltern and elite classes, while avoiding invisibilizing the 'normalized masculinities' of the upper classes (Gourarier, Rebucini & Vörös 2015).

By taking a cross-disciplinary approach that incorporates recent contributions from anthropology, history and political science, this symposium will shed light on the entangled material and symbolic dynamics that shape contemporary masculinities in postcolonial contexts.

#### Organizers:

Dr. Ismaël Maazaz is postdoctoral research fellow at the *Institute for Advanced Study* at the University of Tampere (Finland). His PhD thesis, defended at the University of Edinburgh, focused on water politics in N'Djamena (Chad). His ongoing research deals with changing waterscapes in Chad and Cameroon.

Dr. Lucie Revilla is research fellow at the National Centre for Scientific Research



(CNRS) and the Institute for African Worlds in Paris, France. She defended a doctoral thesis in political sociology on the work of order in working-class neighborhoods in Khartoum (Sudan) and Lagos (Nigeria). She currently researches the history of political and intellectual circulations between Sudan and Nigeria during World War II.

### Participation:

If you are interested in participating, please send your paper abstract (300 words, excluding references) along with your institutional affiliation by **31st of November, 2024** to [lucie.revilla@cnrs.fr](mailto:lucie.revilla@cnrs.fr) and [ismael.maazaz@tuni.fi](mailto:ismael.maazaz@tuni.fi). Contributions from scholars from the Global South are particularly welcome. Please do not hesitate to contact us for any inquiry.

Journée d'étude internationale, Institut des Mondes Africains, Paris

24-25 mars 2025

### **Masculinités au travail**

La fabrique des masculinités connaît depuis les années 1990 un regain d'intérêt dans la recherche en sciences sociales. Des concepts influents comme celui de "masculinité hégémonique" (Connell, 1993) ont ainsi montré les processus de domination à l'œuvre pour présenter "l'individu" comme neutre du point de vue du genre, invisibilisant de ce fait les masculinités comme objet ou champs d'étude. Plus avant encore dans la complexification des catégories du masculin, des travaux viennent discuter ce concept phare à l'aune des processus liés à la colonisation (White, 1990), des hiérarchies raciales et sexuelles (Viveros Vigoya, 2018), mais aussi à la possibilité de saisir les hiérarchies "plurielles" et internes à la classe des hommes (Doquet, Broqua, 2013; Mbah, 2019). Nous nous inscrivons ainsi dans le prolongement de travaux déjà initiés par l'étude critique des masculinités qui appellent à réinvestir le travail comme prisme d'analyse des masculinités contemporaines dans un contexte capitaliste globalisé (Rivoal, Bretin, Vuattoux, 2018).

Ce débat s'accompagne de questionnements sur la spécificité des masculinités dans les contextes postcoloniaux. Ainsi, le rôle de la colonisation dans la transformation des structures sociales de genre dans les sociétés colonisées a été discuté, certaines analyses insistant sur les effets du moment colonial sur les rapports de genre au sein du foyer (Lindsay, 2003) tandis que d'autres préfèrent resituer ces rapports dans la longue durée en mettant en lumière les dynamiques locales (Mbah, 2019). Il s'agit également de discuter la pertinence, mais aussi les potentielles difficultés notamment méthodologiques et épistémologiques, des approches matérialistes des masculinités (Miescher et Lindsay 2003).

Invitant des chercheurs dotés d'une solide expérience de terrain, cette journée d'étude



se propose de réévaluer la place des masculinités dans les économies contemporaines, que ce soit à travers une réflexion sur le travail, sur la participation des hommes à la formation du foyer mais aussi aux styles de vie déployés par des conceptions spécifiques de la masculinité (Jordan Smith, 2017). Cette perspective autorise dès lors à étudier tout autant les hommes issus des classes subalternes que les élites, évitant d'invisibiliser du même coup les « masculinités normalisées » des classes sociales supérieures (Gourarier, Rebucini & Vörös 2015).

En favorisant des approches transdisciplinaires qui intègrent les apports récents de l'anthropologie, de l'histoire ou de la science politique, cette journée d'étude contribue à mettre en lumière l'enchevêtrement des dynamiques matérielles et symboliques qui façonnent les masculinités contemporaines.

#### Organisateurs:

Ismaël Maazaz est chercheur postdoctoral à l'*Institute for Advanced Study* de l'université de Tampere (Finlande). Il a soutenu une thèse portant sur la politique de l'eau potable à N'Djamena (Tchad) à l'université d'Edimbourg et son projet postdoctoral porte sur les transformations des paysages hydrauliques (waterscapes) au Tchad et au Cameroun.

Lucie Revilla est chargée de recherche CNRS à l'IMAF. Elle a soutenu une thèse en sociologie politique sur le travail de l'ordre dans les quartiers populaires de Khartoum et Lagos. Elle travaille désormais sur l'histoire des circulations politiques et intellectuelles entre le Soudan et le Nigéria après de la Seconde Guerre mondiale.

#### Participation:

Les chercheurs et chercheuses intéressé.es sont invité.e.s à nous adresser leurs propositions de communication sous la forme d'un résumé de 300 mots, en indiquant leurs affiliations institutionnelles. Elles sont à envoyer à [lucie.revilla@cnrs.fr](mailto:lucie.revilla@cnrs.fr) et [ismael.maazaz@tuni.fi](mailto:ismael.maazaz@tuni.fi) **avant le 31 novembre 2024**. Les contributions de personnes issues des pays des Suds seront particulièrement appréciées.

#### Bibliographie/Bibliography:

- Broqua, Christophe, and Anne Doquet. "Penser Les Masculinités En Afrique et Au-Delà." *Cahiers d'études Africaines* 53, no. 209–210 (May 28, 2013): 9–41. <https://doi.org/10.4000/etudesafricaines.17229>.
- Connell, Raewyn. *Masculinities*. 2. ed., [Nachdr.]. Berkeley: Univ. of California Pr, 2008.
- Gourarier, Mélanie, Gianfranco Rebucini, and Florian Vörös. "Penser l'hégémonie." *Genre, Sexualité et Société*, no. 13 (June 1, 2015). <https://doi.org/10.4000/gss.3530>.
- Lindsay, Lisa A. *Working with Gender: Wage Labor and Social Change in Southwestern Nigeria*. Social History of Africa. Portsmouth, NH: Heinemann, 2003.
- Lindsay, Lisa A., and Stephan Miescher, eds. *Men and Masculinities in Modern Africa*. Social History of Africa. Portsmouth, NH: Heinemann, 2003.

Mbah, Ndubueze L. *Emergent Masculinities: Gendered Power and Social Change in the Biafran Atlantic Age*. Athens: Ohio University Press, 2019.

Rivoal, Haude, H el ene Bretin, and Arthur Vuattoux. "Introduction. Travail et Masculinit es : Quelles Transformations ?:" *Cahiers Du Genre* n o 67, no. 2 (May 28, 2020): 5–24. <https://doi.org/10.3917/cdge.067.0005>.

Smith, Daniel Jordan. *To Be a Man Is Not a One-Day Job: Masculinity, Money, and Intimacy in Nigeria*. Chicago: The University of Chicago press, 2017.

Viveros Vigoya, Mara. *Les Couleurs de La Masculinit e: Exp eriences Intersectionnelles et Pratiques de Pouvoir En Am erique Latine*. La D ecouverte, 2018. <https://doi.org/10.3917/dec.vigo.2018.01>.